
 احتمال صادر نشدن 
پروانه نمایش

هرچند جواد نــوروز بیگی به عنوان 
تهیه کننده فیلم سعی در آرام کردن 
فضا دارد اما به نظر می رسد موضوع 
به این سادگی ها هم نیست. از لحظه 
اعلام نام برادران لیلا به عنوان فیلم راه 
یافته به کن، عده ای به حضور فیلمی 
که پروانه نمایش ندارد معترض شدند. 
فیلم سعید روستایی در چنین شرایطی 
راهی کن شد و پس از آن هم صحبت 
از اصلاحیه های فراوانی به میان آمد 
که با توجه به اینکه برادران لیلا هنوز 
توسط اعضای هیات پروانه نمایش دیده 
نشده، مشخص نبود که منبع صدور این 
اصلاحیه ها کجاست. پس از نمایش 
فیلم در کن و صحبت ها و حاشیه های 
جنجالی عوامل ســازنده اش، به نظر 
می رسد مشکل فیلم سعید روستایی 
پیچیده تر هم شده اســت. آن چه 
از صحبت های کارگــردان برمی آید 
عدم تمایل به اکــران داخلی فیلم در 
صورت اعمال ممیزی است. دیدگاهی 
که منطبق با نظر جواد نوروز بیگی تهیه 
کننده برادران لیلا نیست. در نهایت 
شواهد نشان از راه دشوار و پر سنگلاخ 
فیلم برادران لیلا برای گرفتن پروانه 

نمایش دارد.

مکث

نمایش 
فهیمه پناه آذرخانگی 

روزنامه نگار

 »برادران لیلا« 
توقیف می شود؟

حاشیه های حضور در کن مشکلات 
فیلم روستایی را بیشتر کرده است
جشنواره کن برای »برادران لیلا« فقط یک جایزه 
فیپرشی را به همراه داشــت و انبوهی حاشیه که 
شاید به ضررش تمام شود.تنها نماینده سینمای 
ایران در بخش مســابقه، با واکنش های متفاوتی 
مواجه شد و در نهایت هم هیچ جایزه ای در بخش 
اصلی نبرد. در عوض عوامل سازنده فیلم در نشست 
خبری و گفت وگو با خبرنگاران حسابی خبرساز 
شدند. در این رابطه آنچه بیشــتر جنجال آفرید 
حرکت منشوری نوید محمدزاده روی فرش قرمز 
بود که در کنار صحبت های سعید روستایی، ترانه 
علیدوســتی و پیمان معادی بخشــی اش درباره 
برادران لیلا بود و قسمت هایی هم پیرامون شرایط 
روز جامعه ایران. باعث شد خیلی ها ماجرای سریال 
»شــهرزاد« را پیش بکشند که مدت هاست ثابت 
شده ســرمایه اش محصول اختلاس از صندوق 
ذخیره فرهنگیان بوده اســت. تقریباً هر کنش و 
اظهارنظری از سوی عوامل ســازنده برادران لیلا 
حاشــیه ای آفرید. حاشــیه ها حتی دامن سعید 
پورصمیمــی را هم گرفت. و در نهایت ســازمان 
سینمایی خواستار بررسی رفتارهای هنرمندان 
ایرانی حاضر در کن شد. هرچند این روزها بیشتر 
واکنش ها و انتقادات مربــوط به فیلم »عنکبوت 
مقدس« بوده ولی از آنجا که این فیلم نه محصول 
سینمای ایران است و نه ســازندگانش در اینجا 
زندگــی و کار می کنند، قاعدتــاً مخاطب اصلی 
بیانیه سازمان سینمایی، سازندگان برادران لیلا 
هستند. فیلمی که بدون پروانه نمایش به کن رفت و 
سازنده اش درباره اکران فیلمش در ایران اعلام کرد 

اجازه ممیزی برادران لیلا را نمی دهد.

فیلمی که در دولت قبل پروانه گرفت
برادران لیلا جزو فیلم هایی است که پروانه ساختش 
در دولت قبل صادر شد. البته این اتفاق درباره اغلب 
فیلم هایی که در جشــنواره فجر سال گذشته به 
نمایش درآمدند یا این روزها در نوبت اکران هستند 
هم صادق است. مثل همه ادوار تغییر دولت ها، این 
بار هم وزارت ارشاد دولت رئیسی باید به فیلم هایی 
پروانه نمایــش بدهد که در وزارت ارشــاد دولت 
روحانی پروانه ســاخت گرفته اند. آنچه در مورد 
برادران لیلا خبرساز شــد حضورش در جشنواره 
کن بدون داشــتن پروانه نمایش بود که البته این 
موضوع هم مسبوق به سابقه بود. جواد نوروز بیگی 
تهیه کننده فیلم در این باره به مهر می گوید:»در 
تمام این سال ها شرایط حضور فیلم های ایرانی در 
جشنواره های خارجی به همین شکل بوده و بعد از 
پذیرش فیلم، برای دریافت پروانه نمایش آن اقدام 
می شده است. در دوره جدید اعلام کردند شرایط 
تغییر کرده و فیلم ها موظف هستند قبل از هرگونه 
حضور بین المللی، برای پروانه نمایش اقدام کنند. از 
آنجایی که ماجراهای مربوط به فیلم »برادران لیلا« 
مربوط به دوران تغییر دولت ها بوده، امیدواریم از 
این مرحله عبور کنیم. با شــناختی که از مدیران 
سازمان ســینمایی دارم بعید می دانم با فیلمی 
که به خارج از کشور رفته و جایزه هم گرفته است 
چنین رفتاری داشته باشند که بخواهند کل فیلم 

را آرشیو کنند.«

امیدواری به گرفتن پروانه نمایش
موضوع دیگر برخی اظهارات و واکنش های عوامل 
فیلم در جشنواره کن اســت؛ مهم ترینش درباره 
سرنوشت اکران فیلم شــاید همان جمله سعید 
روستایی درباره تن ندادن به اصلاحات احتمالی 
فیلمش باشــد. نوروزبیگی در این باره می گوید: 
»آقای روســتایی در این فیلم علاوه بر نویسنده و 
کارگردان، در کنار بنده یکی از تهیه کنندگان فیلم 
هم محسوب می شــود و از موضع تهیه کنندگی 
چنین اظهارنظری داشته اما زمانی که به ایران بیاید 
حتماً پای میز مذاکره حاضر می شود تا با تعامل این 
فیلم که سرمایه گذار خصوصی هم پای آن هست، 
به اکران برســد. مخاطبان ســینما امروز منتظر 
تماشای این فیلم هستند و در شرایطی که سینما 
نیاز به چنین فیلم هایی دارد نباید فیلم تنبیه شود،« 
به این ترتیب به نظر می رسد نوروزبیگی به عنوان 
تهیه کننده به دنبال تعامل برای حل مشکلات و 
مدیریت کردن حاشیه هاست. به نظر او برادران لیلا 

در نهایت در ایران اکران عمومی خواهد شد.

سینما
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زنگ خطر برای پلتفرم ها
چرا سریال های »یاغی«، »نوبت لیلی« و »جادوگر« بدون مجوز، پخش شدند

چند روز پیش بود که پیمــان جبلی، رئیس 
صدا وسیما درباره شبکه نمایش خانگی نظراتی 
داد که این نظرات بازتاب زیادی داشت. جبلی 
در گفت وگویش با دانشــجویان عنوان کرد: 
»نظارت بر پلتفرم ها وظیفه ای است که قانون 
اساسی گردن ما گذاشته و موظف هستیم به 
حفظ امنیت فرهنگی جامعــه و حفظ حریم 
فرهنگی جامعــه و از این وظیفه مــان کوتاه 
نمی آییم تا زمانی که به ما بگویند شما مسئول 
این کار نیســتید. بگویند مســئول نیستید، 
چشم؛ هر کسی خواست بیاید این مسئولیت 
را برعهده بگیرد. کسی هم سلیقه ای نمی تواند 

این حرف را بزند؛ قانون اساسی اگر تغییر کرد 
آن وقت مسئولش هم تغییر می کند.« به نظر 
می رسد اختلاف میان ساترا و وزارت ارشاد به 
شکل های مختلف خود را نشان می دهد؛ چراکه 
این صحبت ها در حالی عنوان شد که برخی از 
ســینماگران که هنوز مخالف نظارت ساترا بر 
تولید و پخش ســریال ها و فیلم های نمایش 
خانگی هســتند، بار دیگر خواستار بازگشت 
شبکه نمایش خانگی به وزارت ارشاد شده اند. 
حالا هم موضوع تازه ای در حوزه شبکه نمایش 
خانگی رخ داده و آن پخش برخی از سریال ها 
بدون نظارت و مجوز ساترا از پلتفرم هایی است 
که این روزها توانسته اند با تولید سریال هایی 
با موضــوع اجتماعی- خانوادگــی مخاطبان 
زیادی داشته باشند. فیلیمو و نماوا پلتفرم های 
وی اودی هستند که هم اکنون سهم بزرگی از 

بازار انتشار فیلم و ســریال آنلاین را در ایران 
در اختیار دارند؛ از زمستان ۹۸ در پی توافق با 
ساترا، نظارت این سازمان را پذیرفتند. این در 
حالی است که اســفندماه سال گذشته، مدیر 
فیلیمو در یادداشتی، از معطل ماندن ۹سریال 
این پلتفرم به مدت ۸-7 ماه در ســامانه ساترا 

برای صدور موافقت کلی انتشار خبر داده بود.

کسر امتیاز یا ابطال مجوز
چند وقتی،  فیلیمو و نماوا سریال های »یاغی«، 
»نوبت لیلی« و »جادوگر« را بدون ملاحظات 
ســاترا پخش کرده انــد؛ مواردی کــه در آن 
تذکراتی از سوی ســاترا وجود داشته و حالا 
ســاترا اعلام کرده که با این پلتفرم ها برخورد 
می کند و درصورت وجود تخلفات، آن ها پس از 
تأیید حقوقی منتشر می شود. در این باره رئیس 

ساترا هم می گوید: »تصمیم قطعی برای تعلیق 
مجوز فیلیمو و نماوا اعلام نشده است.« سعید 
مقیسه که به تازگی ســکان مدیریت ساترا را 
در دست گرفته و از مدیران رسانه ملی است، 
درباره نظارت بر رســانه های صــوت و تصویر 
فراگیر، الزام قانونی رســانه ملی و برخورد با 

2پلتفرم نمایش خانگی، توضیحاتی داد.
رئیس ســاترا می گوید: »در پی انتشار برخی 
اخبار حاشیه ساز در مورد لغو مجوز فیلیمو و 
نماوا اعلام می کنم از طرف ساترا هنوز تصمیم 
قطعی برای تعلیق مجــوز پلتفرم های مذکور 
اعلام نشده است. البته برخی پلتفرم ها تخلفاتی 
داشته اند که منجر به کســر امتیاز آنها شده 
است و درصورت رســیدن امتیاز هر رسانه به 
کمتر از حداقل اعتبار لازم، اقدام قانونی انجام 

خواهد شد.«

لیست تخلفات اعلام می شود
وی درباره اینکه آیا این اقــدام قانونی و دلیل 
کســر امتیاز، به خاطر انتشــار بدون بازبینی 
ســریال هایی مثل »یاغی«، »نوبت لیلی« و 
»جادوگر« اســت، یادآور می شود: »به صورت 
کاملا واضح، تخلف محتوایی یعنی اینکه برخی 
بخش های منتشر شــده مجوز انتشار از ساترا 
ندارند. لیست تخلفات درصورت تأیید حقوقی 
منتشر خواهد شد.« مقیسه همچنین درباره 
اختلاف ها درمورد نظارت ساترا یا وزارت ارشاد 
هم توضیح می دهد: »نظارت بر رســانه های 
صوت و تصویــر فراگیر و تنظیــم مقررات در 
ابعاد مختلف ازجمله ضوابط محتوایی و حفظ 
حریم مقــدس خانواده ها، الــزام قانونی برای 
صداوسیماست و ســاترا برای اجرای قانون با 

تمام توان اقدام خواهد کرد.«

 امنیت و اقتدار کشور 
در دستان این پرنده ها

از پهپادهای انهدامي و ضرورت حضور آنها 
در سازمان رزم ارتش بیشتر بدانید

آموزش عالی را به روز 
نکرده ایم

گفت وگو با یوسف زراعت کیش 
پژوهشگر حوزه آموزش عالی

 راویان شوریده حال 
حماسه اندوه

تعدادی از سینماگران ایرانی پوشش مراسم 
عزاداری بنیانگذار کبیر انقلاب را بر عهده داشتند 

فراخوان سی امین 
دوره  »جایزه جهانی 

کتاب سال« 

دبیرخانه جایزه جهانی کتاب 
سال جمهوری اسلامی ایران 
سی امین دوره این جایزه را 
با هدف شناسایی و معرفی 
کتاب های ارزشــمند در 2 
حوزه مطالعات اســلامی و 
مطالعات ایرانی در 3 بخش 
تالیف، ترجمه و تصحیح که 
برای نخستین بار طی سال 
گذشــته میلادی)2021( 
به زبان هــای گوناگون در 
کشــورهای مختلف )غیر 
از ایران( چاپ شده است، 
در بهمن مــاه 1401برگزار 
می کنــد. براســاس این 
فراخوان، از تمام ناشــران 
و پدیدآورنــدگان دعوت 
می شــود، یک نسخه از 
کتاب موردنظــر خود را تا 
31 شهریور ماه 1401 برای 
شرکت در این دوره جایزه، به 
نشانی دبیرخانه ارسال کنند. 

»گاندو 3« 
می آید

تاکنون 2 فصل از ســریال 
اطلاعاتی ـ امنیتی »گاندو« 
از شبکه سوم سیما پخش 
شــده و آنطور کــه مهدی 
نقویان، مدیرعامل مؤسسه 
اندیشه شهید آوینی، روز 
گذشته در نشستی رسانه ای 
اعلام کرد، قرار است فصل 
سوم این مجموعه تلویزیونی 
نیز ساخته شود. نقویان در 
این باره گفت: به این دلیل که 
از فصل دوم گاندو استقبال 
خوبی شد قرار است فصل 
سوم این سریال نیز ساخته 
شود. فصل سوم »گاندو« در 
حال نگارش است و امسال 
به تولید می رسد. برخلاف 
ادعایی کــه در دولت قبل 
می شد که این سریال جناحی 
اســت و به زدن دولت قبل 
مربوط می شود، اما درست 
نیست و در دولت جدید هم 
آن را می ســازیم. در همه 
دولت ها ممکن است نفوذ رخ 
دهد. در دولتی ممکن است 
به خاطر بســتری که ایجاد 
می کنند این نفوذ بیشــتر 
باشد و در دولتی که حواسش 
هست کمتر باشد اما واقعیت 
این اســت که سیستم های 
امنیتی همیشه درگیر نفوذ 

هستند. 

معرفی معارف 
دینی در قالب هنر 

اسماعیلی،  محمدمهدی 
وزیــر فرهنگ و ارشــاد 
مراســم  در  اســلامی 
اختتامیــه »نخســتین 
سوگواره بین المللی ملت 
امام حسین« که در وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
برگزار شد، گفت: سوگواره 
ملت امام حســین)ع( کار 
بســیار خوب و مبارکی 
است که بین دستگاه های 
صورت  فرهنگی  مختلف 
گرفت. این سوگواره ازجمله 
کارهای حاصل از هم افزایی 
است که برگزار شد. وزیر 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
با تأکید بــر اینکه موضوع 
امام حسین)ع( در عرصه 
فرهنگ و هنر پایان ندارد، 
گفت: مراسم امروز در اصل 
پایان فصل اول محسوب 
می شود و مهم ترین هدف 
این ســوگواره تحکیم و 
تعمیــق علاقــه و ارادت 
مردم به خاندان عصمت و 
طهارت است. فرهنگ و هنر 
ابزاری است که می توان در 
این عرصه از آن بهره برد و 
دلدادگی مردم به اهل بیت 
را افزایــش داد. افتخــار 
هنرمندان ما این است که 
معارف دینی را در قالب هنر 
به مردم معرفی کنند، برای 
مثال استاد فرشچیان که 
خود را خادم امام حسین)ع( 
می داند و عصر عاشــورا را 
در قالب نقاشی به نمایش 
گذاشت، بیانگر این علاقه 

و محبت به اهل بیت است.

 بانک جامع اطلاعات امام رضا)ع( رونمایی می شود 
مدیرعامل بنیاد بین المللی فرهنگی هنری امام رضا)ع( : برنامه های مختلفی برای ترویج فرهنگ رضوی در استان ها داریم

جشنواره بین المللی امام رضا)ع( یکی از معتبرترین و مهم ترین 
جشنواره های هنری است که از ســوی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی برگزار می شود. روز گذشته، محمود برازش، مدیرعامل 
بنیاد بین المللی فرهنگی هنری امام رضا)ع( در نخستین نشست 
خبری خود که در وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی برگزار شد، 
گفت: بنیاد امام رضا)ع( در ابتدا جشــنواره بــود که به عنوان 
جشنواره شعر در شهر مشهد برگزار می شد و در دهمین سالگرد 

خود شکل قانونی و حقوقی به خود گرفته است.
مدیرعامل بنیاد بین المللی فرهنگی هنــری امام رضا)ع( افزود: 
یکی از مهم ترین برنامه های حمایتی ما با کمک اصحاب فرهنگ 
در سراسر کشور و گسترش برنامه های فرهنگی با توجه به علاقه ها 
در استان است؛ برای مثال برنامه شــعر به زبان ترکی در استان 
آذربایجان، تولیدات گرافیکــی در اصفهان، تولیدات مجازی در 
سمنان، دلنوشته ها در گلستان و سفرنامه با موضوع امام رضا)ع(در 
بوشهر و داستان به زبان ترکی در زنجان برگزار می شود. هم اکنون 
با ســازمان ها و نهادهای مختلفی ارتباط داریم و از آنها حمایت 
می کنیم؛ درضمن برنامه ای در کانــون پرورش فکری کودک و 
نوجوان داریم. همینطور، نهاد کتابخانه ها متولی برگزاری برنامه 
کتابخوانی رضوی است که با همکاری آستان قدس رضوی برگزار 
می شود. برازش افزود: در 2سال گذشته به دلیل شیوع ویروس 
کرونا برنامه های ما به صورت مجازی برگزار می شد، اما خوشبختانه 
امسال امکان برگزاری فراهم شده است و بنا بر همکاری ای که با 
آستان قدس شده است در میلاد امام رضا)ع( در مشهد و کتابخانه 
مرکزی آســتان قدس برگزار می شود. وی با اشــاره به اینکه از 
خادمان فرهنگی رضوی و مروجــان فرهنگی بین الملل تقدیر 
می شود، گفت: علاوه بر حمایت از این برنامه های متنوع از تولیدات 
مختلف در دوره های مختلف برای اهل بیت)ع( حمایت می کنیم. 
همچنین فرازهایی از زندگی امام رضا)ع( را تبیین کردیم که در 
آثار نقاشان داشته باشیم؛ امیدواریم یکی از این آثار با نام نماز باران 
اثر حسن روح الامین در ولادت ایشان رونمایی شود. همچنین 
باتوجه به پیشرفت کارها مجوز نشریه معارف اهل بیت)ع( نیز اخذ 

شده و نخستین شماره آن منتشر می شود.
مدیرعامل بنیاد بین المللی فرهنگی هنــری امام رضا)ع( با یاد 

نام سعید تشکری افزود: نویســندگان مختلفی از آثار و برکات 
امام رضا)ع( نمایشنامه های مختلفی تهیه کرده اند؛ برنامه های 
مختلفی نیز برای ترویج فرهنگ رضوی در اســتان ها داریم و با 
دعوت از شاعران اهل بیت)ع( و تهیه کلیپ در ۱۸استان از این 
تولیدات در فضای مجازی استفاده می کنیم. در بخش بین الملل 
از شاعران افغان نیز برای شعرخوانی دعوت شده است که سبب 
ترویج اهل بیت)ع( و زبان فارسی می شود و یکی از فعالیت های 

مهم فضای مجازی است.
به گزارش مهر، وی بااشــاره به اینکه بنیاد بین المللی فرهنگی 
هنری امام رضا)ع( با سازمان فرهنگ و ارتباطات ارتباط خوبی 
دارد، افزود: در بحث اکران شهری تولیدات ما به لحاظ هنری در 
شهرداری های مختلف مورداستفاده قرار می گیرد، نشستی از 
کلانشهرهای مختلف در مشهد برگزار شده است و بسته ای را برای 

بهره مندی در دهه کرامت تدارک دیده ایم. همچنین امیدواریم با 
حل مسئله کرونا روابط بین الملل داشته باشیم.

برازش گفت: برنامه های مختلفی را در حوزه کودک با برگزاری 
نشست های گوناگون داریم، کتاب های مرتبط با امام رضا)ع( نیز 
تا این لحظه به صورت اشتراکی به 2۰۰عنوان می رسند و از آنجایی 
که همکاری نزدیکی با کتابخانه آستان قدس داریم امیدواریم 
بانک جامع اطلاعات در حوزه امام رضا)ع( رونمایی شود که این 

اطلاعات در اختیار محققان قرار گیرد.
وی با اشاره به اینکه همه طیف های هنری در رشته های مختلفی 
قابلیت همکاری با این بنیاد را دارند، افزود: اگر فهرست خادمان 
را مشاهده کنید، می توانید تولیدات گنجینه ای ما را ببینید که 
برای تهیه آن از هنرمندان مختلفی دعوت به کار شــده است و 
اگر هنرمندی علاقه مند به امام رضا)ع( باشد، ما از آن حمایت 

می کنیم؛ ما از همه عزیزان استقبال می کنیم.
مدیرعامل بنیاد بین المللی فرهنگی هنری امام رضا)ع( گفت: 
در رابطه با موسیقی ما یک آلبوم موسیقی از نواحی درخصوص 
امام رضا)ع( تهیه کردیم. برداشت های مختلفی را از نواحی دیگر 
و هنرمندان برجســته دیگری را نیز در کنار خود داریم و چون 
تولیدات موسیقیایی ما درخصوص اهل بیت)ع( است خوشبختانه 

با چالشی در این خصوص روبه رو نبوده ایم.
برازش افزود: در حوزه فیلم نیز هزار اثر تصویری در گلستان در 
سال گذشته داشــته ایم. برای تولیدات فاخر نیز که بتوانند در 
مجامع بین الملل حضور داشته باشند همکاری خوبی با سازمان 
سینمایی و بنیاد فارابی داشته ایم و امید داریم این هم افزایی شکل 

بگیرد تا این تولیدات ساخته شود.
وی با اشاره به اینکه حمایت از جشــنواره فیلم رضوی ازجمله 
فعالیت های اولیه ماست در رابطه با حواشی جشنواره کن گفت: 
در رابطه با حواشی جشنواره کن نخستین اقدامی که باید شکل 
می گرفت صدور بیانیه بود و پس از آن حرکات منطقی نسبت به 
معرفی درست اهل بیت)ع( چراکه ساحت اهل بیت)ع( مقدس 
است و همه ما باید به آن احترام بگذاریم؛ بنابراین باید به طرق 
مختلف با آن برخورد شود و مهم ترین کار در این زمینه عملکرد 

فرهنگی است.
مدیرعامل بنیاد بین المللی فرهنگی هنری امام رضا)ع( افزود: 
یکی از برنامه ها کاروان مهربانی اســت که در دهه کرامت از 
امروز سراغ هنرمندان و خانواده های آنان می رویم و در خدمت 
تولیدات آنان هستیم. وی گفت: در سال۹۶ بودجه ما 7میلیارد 
تومان بوده و در طول این ۵ سال این مبلغ تنها به ۱۰میلیارد 
تومان افزایش یافته است و ما از۳2استان با این مبلغ حمایت 
می کنیم و اگر صرفه جویی و هم افزایی در این ســال ها نبود 
نمی توانستیم از عهده کارها برآییم. باید سعی کنیم تولیدات 
فرهنگی بیشتری داشته باشیم؛ چراکه نیاز فرهنگی کشور 
بیشتر از که نشان می دهد، هست. اگر بتوانیم تولیدات خوبی 

در رشته های فرهنگی داشته باشیم علاوه بر 
کار فرهنگی مناسب، چرخه اقتصادی این 

تولیدات را هم به راه می اندازیم.
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